
ÒPau Casals ens ha ober t moltes por tesÓ

ÒLi ha faltat m�rqueting. El cas de Garreta �s extraordinari, �s un geni. Quan escriu ÔLes

illes Medes', en la m�sica realment hi ha la inspiraci� del paisatge, hi ha la inspiraci�

nostradaÓ

Josep Bassal i Riera. Foto: J.B. B.

Neix a Barcelona per la diada de Sant Pere de l'any 1956, diada de

festa major a Begur i, casualitats de la vida, per a Josep Bassal tot

gira molt a l'entorn d'aquest municipi, at�s que quan tenia pocs dies

la fam�lia hi estiuejava i quan es va fer m�s gran i es va

independitzar s'hi va instalálar def initivament. Va estudiar a Roma i a

Par�s. Ha viatjat constantment, per� sempre ha tornat a Fornells:

ÒPerqu� Begur �s casa meva.Ó Va escollir viure-hi perqu� per a ell

aix� era Òel parad�sÓ. Per a una persona de ciutat poder estar aqu� a

l'estiu representava la felicitat. ÒD'alguna manera, em sembla que

el que he volgut �s continuar tota la vida al parad�s, un estiueig

etern. El que passa �s que no m'han deixat, he hagut de treballar.Ó

A Josep Bassal i Riera, un home senzill i amable, li agrada molt

xerrar i sovint se'l pot veure f icat en qualsevol ter t�lia encara que

no es toqui el tema musical. Bassal �s un enamorat de la seva feina

i evidentment del seu instrument de tota la vida, el violoncel, un

instrument que va estudiar amb Ricard Boadella i Radu Aldulescu.

Ha par ticipat en diversos cursos internacionals d'interpretaci� i ha

actuat arreu del m�n, b�sicament Espanya, Fran�a, Su�ssa, la

Rep�blica Txeca, It�lia, Israel i M�xic.

Vost� toca amb un violoncel itali� del segle XVIII i li t� una gran

estima...Aquest cello, el meu instrument, el vaig aconseguir de la

millor manera que es pot aconseguir un instrument d'aquesta categoria. El meu mestre, Ricard Boadella,

persona extraordin�ria, era un violoncelálista magn�f ic que havia tocat molt per tot Europa. Vivia a Sant Feliu de

Gu�xols i aquest senyor, que havia estat el meu mestre, em va donar el seu violoncel quan va morir. Llavors,

doncs, �s un regal emotiu i magn�f ic, carregat de sentiment.Es fan bons instruments actualment?S�, per� s'ha de

tenir present que cap a f inals del segle XVII, i el XVIII, va ser l'�poca daurada de la construcci� d'instruments de

corda, sobretot a It�lia. Llavors, �s clar, �s una q�esti� d'escola, de tradici�. Tenien un nivell molt alt, i van anar

produint unes obres extraordin�ries. Posteriorment, van tenir una cer ta decad�ncia i, d'altra banda, actualment

es fan molt bons instruments a tot arreu. El que passa �s que arribar a la sonoritat d'alguns instruments italians

del segle XVIII �s dif�cil, francament dif�cil. I tamb� no s� si el pas del temps ha fet que els instruments hagin anat

millorant. De tota manera, sempre s'han buscat molt aquests instruments i han tingut uns preus desorbitats

perqu� s'hi ha especulat molt.La m�sica �s un sentiment, un estat d'�nim que es ref lecteix a les notes i es

transmet?Absolutament. Per exemple, Bocherini �s un cl�ssic i d'alguna manera el classicisme �s un estil en qu�

els sentiments estan controlats. Doncs, malgrat aix�, hi ha una car ta de Bocherini, no recordo a qui va dirigida,

que diu: ÒLa m�sica, si no expressa sentiments, no t� cap inter�s i no val res.Ó �s una arquitectura sentimental

perqu� la par t estructural de la m�sica �s impor tant�ssima. L'harmonia, el contrapunt... Tot aix� �s molt

impor tant. Per� tot aix� al f inal ha d'expressar i produir un sentiment.I la por esc�nica?El gran plaer de l'escenari

�s poder notar que est�s comunicant. Aix� �s una cosa que es nota molt�ssim. Quan est�s a l'escenari i toques



d'una manera convincent, notes que tens el p�blic agafat. Aix� et d�na una gran satisfacci�. Perqu� estableixes

una comunicaci�, i aix� de vegades costa, eh? L'escenari impressiona, en general, impressiona bastant, per� el

m�sic ha d'aconseguir que el p�blic s'entregui. I quan el p�blic est� entregat, el m�sic creix i...Va ser una mica

nen prodigi?No, vaig anar fent a poc a poc. El meu pare tocava i al comen�ament, quan jo encara era molt petit,

em feia les lli�ons i em preguntava: ÒQu� voldr�s ser quan siguis gran?Ó I jo sempre responia que violoncelálista.

Mai vaig pensar de ser cap altra cosa... [riu]No est� una mica tip de voltar i li agradaria m�s tranquilálitat en el

decurs de l'any i no nom�s en uns mesos determinats?No. A m�s a m�s, amb la crisi han baixat molt les

actuacions, i en aquests moments cal aprof itar els contractes. �s dif�cil trobar feina, per a tothom. D'altra banda,

a mi m'agrada molt viatjar. Per aix� si em truquen de qualsevol rac� de m�n i s'interessen per les meves

actuacions, doncs jo hi vaig.La m�sica cl�ssica normalment ha estat considerada una mica elitista, adre�ada a

un determinat p�blic de classe benestant. L'arribada de la m�sica a les escoles ha ajudat a trencar el motlle?A

vegades s� i a vegades no. Ara b�, aix� canvia segons els pa�sos. Aqu� s� que �s aix� tal com diu vost�, encara

que sor tosament ens anem trobant un p�blic cada vegada m�s variat, menys elitista socialment. Per� hi ha

pa�sos que tenen una tradici� molt m�s for ta i la m�sica cl�ssica est� molt m�s repar tida entre tot tipus de

classes socials. Per exemple, a It�lia i a Alemanya, l'�pera �s una cosa molt generalitzada. Et trobes gent amb

diferents condicions de vida que s�n grans af icionats a l'�pera i a la m�sica cl�ssica, no hi ha distincions.El

p�blic jove acudeix als concer ts de m�sica cl�ssica?No gaire. Avui dia al p�blic jove li costa apropar-se a la

m�sica cl�ssica perqu� t� molta facilitat per accedir a altres tipus de m�sica que est� molt promocionada com a

gran negoci que �s.Ja que estem parlant de joventut..., els Beatles es podrien adscriure dins del que �s la

m�sica cl�ssica per� d'�poca moderna?Al meu parer, no. En l'�poca dels Beatles hi havia uns compositors, com

ara a Anglaterra mateix amb Benjamin Brit ten, que s� que eren cl�ssics. Perqu� �s una m�sica m�s elaborada,

m�s culta i m�s innovadora. En el cas dels Beatles, per exemple, harm�nicament, no tenen cap novetat. S�n

m�siques que es posen de moda, per� que responen a uns esquemes musicals de fa dos-cents anys.Com ho

por ta, aix� de tocar el mateix instrument que el gran Pau Casals?Pau Casals ens ha ober t moltes por tes. O sigui

que li hem d'estar molt agra�ts, perqu� quan vas pel m�n i ets un violoncelálista catal�, tothom pensa

immediatament en Pau Casals. I, en pensar en Pau Casals, es pensa en un dels m�s grans violoncelálistes del

segle XX. Per tant, �s una mica un padr� de tots, una persona que ens ha donat prestigi a tots. I Gaspar Cassad�,

un altre gran violoncelálista, tamb�.Juli Garreta �s conegut sobretot per les sardanes, per� va escriure obra

cl�ssica. �s que no tenen prou nivell les seves composicions per entrar en el circuit de la m�sica cl�ssica?Li ha

faltat m�rqueting. I despr�s que l'obra de Garreta tampoc �s tan extensa. Tota la m�sica catalana de f inals del

segle XIX f ins a mitjan segle XX, que hi ha coses magn�f iques, ha estat molt descuidada. El cas de Garreta �s

extraordinari, �s un geni. Garreta �s una persona que, molt ell sol, va assolir un nivell impor tant�ssim. Analitzant

les obres de Strauss, de Wagner..., puc dir que Garreta t� una capacitat incre�ble i t� obres bon�ssimes. A m�s,

�s molt racial, �s molt catal�. Ho t� tot. I havent estat inf lu�t per una m�sica n�rdica, perqu� en aquesta �poca hi

havia la inf lu�ncia wagneriana que ho dominava tot i, �s clar, un esperit tan poc mediterrani com Wagner pot

entrar dins d'una persona tan mediterr�nia com Garreta i aconseguir un resultat incre�ble. I �s Garreta, encara

que hi vegis Wagner, no, no, �s Garreta! �s clar, quan escriu Les illes Medes, quan escriu aquestes coses...,

realment hi ha la inspiraci� del paisatge, hi ha la inspiraci� nostrada.Vost�, en el seu reper tori, hi t� Juli

Garreta?S�, tinc una obra magn�f ica de violoncel i piano que �s una del�cia. Es diu Mar plana i amb aquesta obra

em va passar una cosa molt bonica. De molt petit, jo tenia un professor que es deia Santsagrera, de Girona.

Xerrava molt i, a par t de fer lli��, m'explicava moltes coses com ara la vida musical de feia cent anys. Em va dir:

ÒHi ha una obra de Garreta, Mar plana, que, escoltant-la, veus ben b� el mar.Ó Quan va morir el mestre Ricard

Boadella, la seva v�dua em va donar totes les par titures que tenia. I entremig hi vaig trobar un manuscrit, original

de Garreta, que era de Mar plana. Llavors vaig comen�ar a estudiar aquesta pe�a, i la vaig enregistrar, ja que

constantment tenia la frase del meu primer mestre al cap: ÒAmb Mar plana, veus ben b� el mar.Ó I un dia Ðper cer t

amb uns amics que no escoltaven pas gaire m�sicaÐÊvam posar aquesta pe�a i un dels amics, que no en sabia

res, en escoltar-la va dir: ÒOstres! Sembla que es vegi el mar.Ó Poques vegades he pogut sentir un �xit m�s gran,

en veure que havia tingut la mateixa sensaci� que em va dir el meu mestre. I m'ho va produir l'obra de Garreta,

que �s preciosa, molt bonica.De vost�, s'ha dit que �s un home que xerra amb el Ôcello'...B�, aix� �s un elogi molt



bonic que alguna vegada s'ha dit i agraeixo. Poder parlar amb l'instrument. Ja en el barroc es parlava d'una

ar ticolazione parlatta, �s a dir, que el discurs musical recordi un discurs de paraules i que faci la sensaci� d'aix�,

la sensaci� que t'estan parlant...Creu que algun dia ser� reconeguda la seva bona apor taci� com a m�sic

catal�?No, no. Perqu� jo, per exemple, tinc relativament poques gravacions. Hi he apor tat un gra de sorra, s�,

per� res m�s. Del que estic m�s content �s d'haver fet aqu� a Girona tants deixebles i d'haver estat bastant

culpable que actualment hi hagi tanta gent aqu� a les nostres comarques que estudi� el violoncel. Aix� �s el m�s

impor tant que he fet.
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